

ISSN 2500-2988

LOCUS

PEOPLE  
SOCIETY  
CULTURE  
MEANINGS

2020. Vol. 11. No. 4

**The Founder  
and Publisher:**  
Moscow Pedagogical  
State University

Mass media  
registration  
certificate  
ПИ № ФС 77-67769  
as of 17.11.2016

**Editorial office:**  
Moscow, Russia,  
Verhnyaya  
Radishchevskaya str.,  
16–18, room 223,  
109240

The journal is included in the list  
of the leading peer-reviewed scholarly  
journals the Higher Attestation  
Commission of the Ministry  
of Science and Higher Education  
of the Russian Federation recommended  
to PhD candidates and those working  
for their habilitation who wish to publish  
the results of their research

The journal has been published  
since 2010

The journal is published 4 times a year

E-mail: [izdat\\_mgopu@mail.ru](mailto:izdat_mgopu@mail.ru)  
Information on journal can be  
accessed via: [j-locus.ru](http://j-locus.ru)

## Редакционная коллегия

**Александр Анатольевич Орлов** – доктор исторических наук, доцент; профессор кафедры новой и новейшей истории стран Европы и Америки Института истории и политики Московского педагогического государственного университета (*главный редактор*).

**Фёдор Александрович Михайловский** – доктор исторических наук, профессор; заведующий кафедрой истории древнего мира и средних веков им. В.Ф. Семёнова Института истории и политики Московского педагогического государственного университета (*заместитель главного редактора*).

**Денис Николаевич Сергованцев** – кандидат исторических наук, доцент; доцент кафедры истории России Института истории и политики Московского педагогического государственного университета (*ответственный секретарь*).

**Ирина Александровна Батанина** – доктор политических наук, профессор; директор Института гуманитарных и социальных наук Тульского государственного университета.

**Игорь Валентинович Бочарников** – доктор политических наук; руководитель Научно-исследовательского центра проблем национальной безопасности.

**Елена Викторовна Бродовская** – доктор политических наук, профессор; заведующая кафедрой политических исследований России и постсоветского пространства Института истории и политики Московского педагогического государственного университета.

**Анна Юрьевна Домбровская** – доктор социологических наук; доцент кафедры социально-политических исследований и технологий Института истории и политики Московского педагогического государственного университета.

**Иван Георгиевич Жиряков** – доктор исторических наук, профессор; профессор кафедры новой, новейшей истории и методологии Московского государственного областного университета.

**Татьяна Васильевна Карадже** – доктор философских наук, профессор; заведующая кафедрой политологии и социологии Института социально-гуманитарного образования Московского педагогического государственного университета.

**Андрей Викторович Манойло** – доктор политических наук, профессор; профессор кафедры российской политики факультета политологии Московского государственного университета им. М.В. Ломоносова.

**Владимир Дмитриевич Нечаев** – доктор политических наук; вице-президент Российской ассоциации политической науки; ректор Севастопольского государственного университета.

**Вячеслав Леонтьевич Пархимович** – кандидат исторических наук; доцент кафедры ЮНЕСКО «Востоковедение и африканистика: современные методы изучения и преподавания» Института стран Азии и Африки Московского государственного университета им. М.В. Ломоносова.

**Кристофер Рид** – PhD (история); профессор исторического факультета Университета Йорвика, г. Ковентри, графство Уэст-Мидлендс, Великобритания.

**Джованни Савино** – PhD (история); научный сотрудник Университета Неаполя им. Федерико II, Италия; профессор Института общественных наук Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте РФ, г. Москва.

**Владимир Борисович Слатинов** – доктор политических наук, профессор; профессор кафедры государственной политики и территориального управления Юго-Западного государственного университета, г. Курск.

**Николай Иванович Смоленский** – доктор исторических наук, профессор; заведующий кафедрой новой, новейшей истории и методологии Московского государственного областного университета.

**Василий Рудольфович Филиппов** – доктор исторических наук; ведущий научный сотрудник Центра изучения стран Тропической Африки Института Африки РАН, г. Москва.

**Дмитрий Борисович Фролов** – доктор политических наук, доцент; профессор кафедры «Защита информации» Московского государственного технического университета им. Н.Э. Баумана.

**Владимир Леонидович Шаповалов** – кандидат исторических наук, доцент; заместитель директора Института истории и политики Московского педагогического государственного университета.

**Александр (Алек) Давидович Эпштейн** – PhD (социология); директор Центра изучения и развития современного искусства; страшний научный редактор Электронной еврейской энциклопедии, г. Иерусалим, Израиль.

**Александр Иванович Юрьев** – доктор исторических наук, профессор; профессор кафедры новейшей отечественной истории Московского педагогического государственного университета.

## Editorial Board

**Aleksandr A. Orlov** – Dr. Hab. in History; Professor of the Department of Modern and Contemporary History of Europe and America of the Institute of History and Policy, Moscow Pedagogical State University (*editor in chief*).

**Fedor A. Mikhailovsky** – Dr. Hab. in History; Head at the Department of History of the Ancient World and the Middle Ages of the Institute of History and Politics, Moscow Pedagogical State University (*deputy editor*).

**Denis N. Sergovantsev** – PhD in History; Associate Professor of the Department of Russian History of the Institute of History and Policy, Moscow Pedagogical State University (*executive secretary*).

**Irina A. Batanina** – Dr. Hab. in Political Sciences; Professor, Director of the Institute of Humanities and Social Sciences, Tula State University.

**Igor V. Bocharnikov** – Dr. Hab. in Political Sciences; Head, Research Center of the National Security Studies, Moscow.

**Elena V. Brodovskaya** – Dr. Hab. in Political Sciences; Professor, Head of the Department of Political Studies of Russia and the Former Soviet Union of the Institute of History and Policy, Moscow Pedagogical State University.

**Anna Yu. Dombrovskaya** – Dr. Hab. in Sociology; Associate Professor of the Department of Socio-Political Research and Technology of the Institute of History and Policy, Moscow Pedagogical State University.

**Aleksandr (Alek) D. Epstein** – PhD in Sociology; Leading Researcher of the ORT Israel Research and Development Center, ORT Israel; Scientific Director, Center for Research and Development of Contemporary Art, Israel.

**Vasily R. Filippov** – Dr. Hab. in History; Leading Researcher of the Center for the Study of the Countries of Tropical Africa, Institute for African Studies of the Russian Academy of Sciences, Moscow.

**Dmitry B. Frolov** – Dr. Hab. in Political Sciences; Associate Professor of the Chair «Computer Law», National Research Nuclear University «Moscow Engineering Physics Institute» (MEPhI).

**Tatyana V. Karadze** – Dr. Hab. in Philosophy; Professor, Head of the Department of Political Science and Sociology of the Institute for Social and Humanities, Moscow Pedagogical State University.

**Andrey V. Manolio** – Dr. Hab. in Political Sciences; Professor of the Chair of Russian Politics of the Faculty of Political Science, Lomonosov Moscow State University.

**Vladimir D. Nechaev** – Dr. Hab. in Political Sciences; vice president, Russian Association of Political Science; Rector, Sevastopol State University.

**Vyacheslav L. Parkhimovich** – PhD in History; Assistant Professor of the UNESCO Chair on Asian and African Studies «Modern methods of studying and teaching of Institute of Asian and African Studies», Lomonosov Moscow State University.

**Christopher Reed** – PhD in History; Professor at the Department of History, University of Warwick, Coventry, West-Midlands, United Kingdom.

**Giovanni Savino** – PhD in History; Senior Lecturer, University of Naples Federico II, Italy.

**Vladimir L. Shapovalov** – PhD in History; Deputy Director of the Institute of History and Policy, Moscow Pedagogical State University.

**Vladimir B. Slatinov** – Dr. Hab. in Political Sciences; Professor of the Department of State Policy and Territorial Administration, Southwest State University, Kursk.

**Nikolai I. Smolensky** – Dr. Hab. in History; Professor, Head of the Department of New, Modern History and Methodology of the Institute of History and Philology, Moscow Region State University.

**Alexander I. Yuriev** – Dr. Hab. in History; Professor of the Department of Modern Russian History of the Institute of History and Policy, Moscow Pedagogical State University.

## Содержание

### DIES ANNIVERSARII

К юбилею

Татьяны Викторовны Антоновой . . . . . 11

### ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

*В.Н. Горлов*

Классовая политика советского государства  
при становлении и развитии  
жилищной кооперации в 1920–1930-е гг. . . . . 13

*П.А. Рыбаков*

Начальный этап коллективизации  
и раскулачивания в Московской области  
(1929–1930 гг.) . . . . . 30

### ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

*А.В. Миронова*

Роль религиозных праздников  
в жизни древних египтян . . . . . 46

*К.С. Рева*

Парламентская деятельность  
Якова I Шотландского (1424–1437):  
основные инициативы  
и направления законотворчества . . . . . 65

*Н.А. Лагошина*

Ирландская идентичность в XVIII в. . . . . 74

### ТЕОРИЯ И ФИЛОСОФИЯ ПОЛИТИКИ, ИСТОРИЯ И МЕТОДОЛОГИЯ ПОЛИТИЧЕСКОЙ НАУКИ

*Ф.М. Фомичёв*

Политическая философия Ос瓦льда Шпенглера  
и идеология национал-социализма . . . . . 86

## КОНФЛИКТОЛОГИЯ

*Д.О. Чураков*

Российская Федерация

в преддверии локальных войн:

тенденции распада страны

конца 1980-х – начала 1990-х гг. . . . . 98

## КРИТИКА. БИБЛИОГРАФИЯ

*И.Г. Станкевич*

Древняя Германия в период римского владычества

в оценке немецкой исторической мысли:

рецензия на книгу Райнхардта Вольтерса

«Римляне в Германии»

(Wolters R. Die Römer in Germanien.

München: C.H. Beck, 2018. 128 S.,

mit 11 Abbildungen und 4 Karten) . . . . . 116

## IN MEMORIAM

Памяти Сергея Владимировича Сопленкова

(19.09.1969–09.10.2020) . . . . . 121

# Contents



## DIES ANNIVERSARII

- To the anniversary of Tatyana Viktorovna Antonova . . . . . 11

## RUSSIAN HISTORY

*V.N. Gorlov*

- Class policy of the Soviet state during the formation  
and development of housing cooperatives  
in the 1920s and 1930s . . . . . 13

*P.A. Rybakov*

- The initial stage  
of collectivization and dispossession  
in Moscow region (1929–1930) . . . . . 30

## GENERAL HISTORY

*A.V. Mironova*

- The role of religious festivals  
in the lives of ancient Egyptians . . . . . 46

*K.S. Reva*

- Parliamentary activity  
of James I of Scotland (1424–1437):  
Main initiatives and directions of lawmaking . . . . . 65

*N.A. Lagoshina*

- Irish identity in the 18th century . . . . . 74

## THEORY AND PHILOSOPHY OF POLITICS, HISTORY AND METHODS OF POLITICAL SCIENCE

*F.M. Fomichev*

- Oswald Spengler's political philosophy  
and national-socialism ideology . . . . . 86

## CONFLICT MANAGEMENT

*D.O. Churakov*

- Russian Federation on the eve of local wars:  
Tendencies of the country's disintegration  
in the late 1980s – early 1990s . . . . . 98

## CRITICISM. BIBLIOGRAPHY

*I.G. Stankevich*

Ancient Germany during the period of Roman rule  
in the assessment of German historical thought:

Review of the book

“Die Römer in Germanien” by R. Wolters

(München: C.H. Beck, 2018. 128 S.,

mit 11 Abbildungen und 4 Karten) . . . . . 116

## IN MEMORIAM

In memory of Sergei Vladimirovich Soplenkov

(19.09.1969–09.10.2020) . . . . . 121